
اقتصادی

یک کارشناس اقتصادی گفت: در شرایطی که بازار مسکن همچنان در 
شرایط رکودی است، تحمیل مالیات 10 درصدی بر ساختمان های نوساز 

می تواند بیش از گذشته اوضاع را وخیم کند.
به گزارش ایســنا، دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران با اشاره به ابلاغیه 
جدید ســازمان امور مالیاتی در خصوص اجرای مقررات ماده ۷۷ اصلاحی قانون 
مالیات های مستقیم، گفت: بر اساس این آئین نامه اولین نقل و انتقال ساختمان های 
ساخته شده توسط اشخاص در شهرهایی با جمعیت ۱۰۰ هزار نفر و بالاتر علاوه بر 
مالیات نقل و انتقال موضوع ماده ۵۹ قانون مالیات های مستقیم، در مورد اشخاص 
حقوقی با رعایت تبصره ۴ ماده ۷۷ قانون مزبور و در مورد اشــخاص حقیقی با 
رعایت تبصره های ۲ و ۴ ماده اخیر الذکر، مشمول مالیات علی الحساب به نرخ ۱۰ 

درصد به ماخذ ارزش معاملاتی ملک مورد انتقال است.
سید محســن طباطبایی مزدآبادی با اشاره به اینکه تلاش سازمان مالیاتی 
برای افزایش درآمدهای کشور پسندیده است اما راهکارهای کسب درآمد باید با 
مقتضیات اقتصادی همخوانی داشته باشد، هدف مستقیم این آئین نامه را انبوه 
سازان و سازندگان شخصی مسکن دانست و گفت: البته باید در نظر داشته باشیم که 
در نهایت این مالیات از جیب مصرف کننده پرداخت خواهد شد، چرا که سازندگان 

این اضافه مالیاتی را روی اصل قیمت مسکن اضافه می کنند.
وی به آمارهایی از آخرین وضعیت ســاخت و ســاز مسکن نیز اشاره کرد و 
گفت: در شش ماهه سال گذشته، جمع سرمایه گذاری های بخـش خصوصـی در 
سـاختمان هـای جدید که در شهرها ساخته شده اند، ۳۲ هزار و ۶۱۶ هزار میلیارد 
تومان بوده اســت که نسبت به دوره مشــابه سال ۱۳۹۴ کاهش ۱۶/۵ درصدی 
را نشــان می دهد. همچنین در شش ماهه نخست سال گذشته ۴۵ هزار و ۱۵۱ 
دستگاه از کل ساختمان های شروع شده به ساخت، مسکونی بوده اند که باز ۱۱/۶ 

درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش نشان می دهد.
طباطبایی با اشاره به اینکه اوضاع ساخت و ساز در شهرهای بزرگ و به ویژه 
پایتخت نامناسب تر بوده است، افزود: در شش ماهه سال گذشته در تهران ۵۰۶۰ 
دستگاه ساختمان مسکونی شروع به ساخت کرده که نسبت به دوره قبلی بیش 

از ۲۰ درصد کاهش داشته است.
نائب رئیس انجمن علمی اقتصاد شهری ایران به آمار ساختمان های مسکونی 
تکمیل شده در این بازه زمانی نیز اشاره کرده و افزود: در نیمه نخست سال گذشته 
بیش از ۵۸ هزار دســتگاه ساختمان در شهرها از سوی بخش خصوصی با هزینه 
۲۶ هزار و ۵۶۰ میلیارد تومانی تکمیل شــده که نســبت به دوره مشابه در سال 

۱۳۹۴ کاهش بیش از ۲۵ درصدی نشان می دهد.
وی با تاکید بر اینکه این آمار و ارقام و مشــاهده نبض بازار در ســال جاری 
تاکید دارد که مسکن علی رغم تمامی تمهیدات دولت همچون افزایش سبد اعطای 
تسهیلات نتوانسته است به طور کامل از شرایط رکودی خارج شود، خاطرنشان 
کرد: در این شــرایط اعمال مالیات های تازه بر ســاخت و ساز مسکن منطقی به 

نظر نمی رسد.
آسیب پذیری صنعت فولاد

یک فعال اقتصادی هم در واکنش به افزایش مالیات مسکن، با اشاره به تصمیم 
نابجا و نادرست اعمال مالیات ۱۰ درصدی برای فروش خانه های نوساز گفت: در 
ایران هم متأســفانه شاهد حرکت های معکوس هستیم و کمتر پیش می آید که 
مســئولان ما از تجارب دیگر کشورها برای کاهش هزینه های تصمیم گیری های 
خود بهره  ببرند. نمونه بارز این بی توجهی تصمیم اشــتباهی اســت که در قالب 
قانون جدید دریافت مالیات از خرید و ساخت مسکن ابلاغ شده  است؛ این مالیات 
گذشــته از آنکه ضربه شــدیدی به بازار مسکن می زند، پیامدهای بدی نیز برای 

بازار مصرف فولاد دارد.
جعفری طهرانی، مدیر امور بین الملل انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
ســنگ آهن ایران تأکید کرد: اگرچه با وجود اینکه به صادرات فولاد و چرخه آن 
قویاً اعتقاد دارم ولی در بازار رقابت سنگین حال حاضر بین المللی، تنها چیزی که 
اقتصاد کشور را خصوصا در مصرف فولاد، سیمان، سنگ های تزیینی و ... نجات 
می دهد فقط بازار مســکن و ساخت و ساز اســت. حال جای سؤال است که در 
رکود فعلی بازار مسکن، در تصویب بخشنامه اخذ ۱۰ درصد مالیات از خانه های 

نوساز چه فکری شده است؟

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

تفکیک وزارتخانه ها مشکلی را حل نمی کند 
مدیران ناکارآمد را کنار بگذارید

رئیس شورای رقابت:

قیمت های جدید خودرو 
بزودی اعلام می شود

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
چهار شنبه۱7 خرداد ۱۳۹۶

۱2رمضان ۱۴۳۸ - شماره2۱۶۴۱

قیمت بازارنوع سکه
۱/۲۰۶/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱/۱۷۸/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۶۳۶/۰۰۰نیم سکه
۳۶۳/۰۰۰ربع سکه

۲۵۳/۰۰۰گرمی
۱۱۵/۰۴۲هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
۳۷۳۰دلار
۴۲۴۳یورو
۴۸۶۵پوند

۱۰۷۷لیر ترکیه
۱۰۲۷درهم امارات

تسلیت

سخنرانی
ماه رمضان ماه تزکیه، ماه ارشــاد و تبلیغ و ماه بصیرت افزایی 
است. بدین مناسبت در دهه دوم شبها یک ساعت بعد از افطار 
در مسجدالنبی)ص( واقع در شهرک مشیریه نماز جماعت اقامه، 
سپس دانشمند محترم حجت الاسلام 
والمســلمین فرقانی خراســانی 

الاحقر سیدباقر موسویافاضه می فرمایند.
 امام جماعت مسجدالنبی)ص(

همکار محترم جناب آقای ابراهیم صفریان
مصیبت درگذشــت پدر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی و برای شما و 

دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نماییم. 
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

جناب آقای منوچهر فرج زاده
درگذشت پدرخانم گرامیتان را تسلیت عرض می نمائیم.

میرسید- غفاری- اعظام محمدی- کهنسال- محمدحسین تاجیک- شیری- 
مظفر مظفری- تقی اسکندری- عبدالله پور- کشاورز- میرمهدی موسوی- 
سرمیلی- قاسم تاجیک- نظری- محمدزاده- دروگری- داورزنی- محمدرضا 
- گروئی- طیبی- جعفر آذری- جــوادی- عبداللهی- علیخانی- رحیمیان- 
مرحمت جــو- ابکحی- میرنــو- مصطفی احمدی- دبیریــان- رهبریان- 
ملک زاده- معمارباشــی- ناصریان- خدائی- محمدپور- عبدالحســینی- 

معتمدنیا- اجلالی

یک نماینده مجلس با بیان این که یکی از 
اصلی ترین دلایل ناکارآمدی وزارتخانه هایی که 
دولت در نظر دارد آنها را تفکیک کند عملکرد 
نامناسب مدیران بوده است گفت: با تفکیک، 

مشکلی حل نمی شود.
به گزارش تسنیم، موضوع تفکیک سه وزارتخانه 
فعلی که قرار است این هفته در مجلس بررسی شود، 

با انتقاد برخی از کارشناسان مواجه شده است.
بر اساس تصمیم جدید دولت قرار است وزارت 
راه و شهرسازی به وزارتخانه های »راه و ترابری« و 

»مسکن و شهرسازی« تبدیل شود.
همچنیــن وزارت صنعت، معــدن و تجارت به 
وزارتخانه های »صنعــت و معدن« و »بازرگانی« و  
وزارت ورزش و جوانان نیــز به »وزارت ورزش« و 

»سازمان ملی جوانان« تبدیل خواهند شد.
فریدون احمدی نماینده مجلس در برنامه تیتر 
امشب با انتقاد از تفکیک وزارتخانه ها تصریح کرد: 
امــروز دولت ها در کشــورهای مختلف به تجمیع 
وزارتخانه ها رسیده  اند زیرا تفکیک وزارتخانه ها تنها 

موانع کسب و کار را بیشتر می کند.

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
افزود: افزایش وزارتخانه ها کارها را پیچیده تر کرده 

و هزینه بالایی برای مملکت به دنبال دارد.
احمدی اضافه کرد: بهتر است به جای تفکیک 
وزارتخانه ها، دلایل ناکارآمدی آنها را بررسی کرد و 
دید آیا افراد نامناســب بر پست های کلیدی تکیه 
زده اند و همین امر دلیــل ناکارآمدی وزارتخانه ها 

بوده یا خیر؟
ایــن نماینده مجلس با طولانی خواندن فرآیند 
کسب و کار در کشور تاکید کرد: فرآیند کسب و کار 

در کشور ما ۱۸ ماه است که بسیار زیاد بوده و بهتر 
است این روند اصلاح و موانع اشتغال زایی رفع شود 
زیرا هم اکنون رتبه ما برای ایجاد کسب و کار در دنیا 
بیش از ۱۰۰ است که برازنده ایران اسلامی نیست.او 
با انتقاد از سیر تفکیک و تجمیع وزارتخانه ها تاکید 
کرد: سیستم اداری کشور شاهد آشفتگی است زیرا 
نمی شود در دوره هایی وزارتخانه ها تجمیع و در دوره 
دیگر تفکیک شود،  این تفکیک وزارتخانه برخلاف 
برنامه ششم توسعه است و عملا اقدامی قانونی به 

حساب نمی آید.

در پی درج گزارشــی با عنوان »گزارش کیهان از ثروت افسانه ای وزیر دولت 
یازدهم« وزارت صنعت جوابیه ای ارسال کرده که به همراه پاسخ کیهان از نظرتان 

می گذرد.
در این جوابیه آمده است: ضمن تکذیب موارد خلاف واقع و افترای آن روزنامه 
و طرح مسئله بی پایه و اساس از جمله ثروت افسانه ای وزیر به جناب آقای مهندس 
محمدرضا نعمت زاده وزیر محترم صنعت، معدن و تجارت دائر بر عضویت ایشان در 
شــرکت های خصوصی در زمان تصدی پست وزارت، سعی و پیگیری ایشان برای 
بخشــش جریمه ۳۰۰۰ میلیارد تومانی یک شرکت متخلف کره ای و تلاش برای 
خروج محصولات پتروشیمی از بورس کالا، به اطلاع می رساند: جناب آقای مهندس 
نعمت زاده به هیچ وجه در زمان تصدی پست وزارت در شرکت های خصوصی عضویت 
نداشــته و قبل از معرفی و کســب رای اعتماد نمایندگان محترم مجلس شورای 
اسلامی، از کلیه شرکت هایی که به جهت اجرایی نمودن آنها اغلب به صورت سهم 
مدیریتی عضویت هیئت مدیره آنان را عهده دار بوده اند و به عنوان احدی از اعضاء 
هیئت مدیره به واســطه سابقه طولانی خود در فعالیت های صنعتی کشور بودند، 
کتبا استعفا داده و ضمن قطع همکاری دیگر هیچگونه مسئولیتی در آنها نداشته اند. 
البته این امر به واســطه گزارش های مکرر خلاف واقع، پیش از این نیز در مراجع 
نظارتی از جمله دیوان محاسبات و دادسرای کارکنان دولت به عنوان مرجع قضائی 
صالح مطرح و نهایتا پس از بررسی همه جانبه، عدم احراز وقوع تخلف ایشان، هم در 
هیئت رسیدگی مستقر در دیوان محاسبات و هم در دادسرای کارکنان دولت اعلام 
شد که مراتب برائت ایشان را دیوان محاسبات کشور طی نامه شماره ۷۰۰۰۰/۶/م 
مورخ ۱۳۹۴/۲/۲۹ و دادســرای کارکنان دولت نیز طی قرار منع تعقیب شــماره 
۹۴۰۹۹۸۳۱۳۲۷۰۰۳۹۳ مراتب را اعلام نموده اند، از طرفی در خصوص پیگیری 
پرونده در راســتای بخشش جریمه ۳۰۰۰ هزار میلیاردی یک شرکت کره ای نیز 
قابل ذکر است که احد از وظایف ذاتی این وزارت حمایت از سرمایه گذاران، فعالان 
بخش صنعت و تولید می باشد و این امری است که بر کسی پوشیده نیست و در 
این پرونده نیز وفق قوانین و مقررات کلیه اقدامات لازم در راستای بررسی فنی و 
تخصصی موضوع از سوی این وزارت معمول و گزارش مربوطه برای اتخاذ تصمیم 
به مراجع ذیربط قانونی ارســال شده و به هیچ وجه تصمیم گیری در این راستا در 
این وزارت نبوده و نیست، فلذا از این باب نیز اظهارات مندرج در روزنامه کیهان 
خلاف واقع و کذب محض می باشد، در خاتمه در خصوص ادعای ثروت افسانه ای 
وزیر نیز قابل ذکر است که در ابتدای تصدی ایشان در پست وزارت، حسب قانون، 
ایشــان لیست کلیه اموال و دارائی های خود و نزدیکان نسبی و سببی خود را به 
قوه قضائیه اعلام نموده و قلمداد کردن کلیه دارائی های شرکتهایی که قبلا ایشان 
در آن عضو بودند به عنوان دارائی شخصی وزیر محترم امری غلط و نشان از عدم 
اشراف نگارنده متن مزبور در روزنامه کیهان از قانون تجارت دارد چرا که وفق قانون 

دارائی شرکت از سهام داران آن مستقل و مجزا بوده و به هیچ وجه اموال و دارائی 
شرکتی به عنوان دارایی احد از سهام داران و یا مدیران آن قلمداد نمی شود که از 

این جهت نیز موارد مندرجه امری خلاف واقع و سراسر کذب است.
پاسخ کیهان:

1- جوابیه وزارت صنعت به گونه ای نوشته شده که گویا اصرار دارند 
مرکز توجهات از سؤالات اصلی منحرف شود. با تکرار اظهارات مخدوش 
گذشته ادعا شده که نعمت زاده همزمان با وزارت در هیچ شرکت خصوصی 
عضویت نداشته و همچنین لیست اموال خود را به قوه قضائیه ارائه کرده 
است. این اظهارات در حالی است که گزارش کیهان به رسم انصاف، عمده 
این ادعاها که در جلسه سؤال مجلس از نعمت زاده بیان شده بود را ذکر 
کرده اســت. اما گزارش مورد اشاره این سؤال اساسی را مطرح نمود که 
عضویت در هیئت مدیره حدود 10 شرکت بزرگ بطور مستقیم و سهامداری 
ده ها شــرکت دیگر بصورت غیرمستقیم، آن هم برای کسی که سالیان 
متمادی در پست های کلان دولتی و برخوردار از رانت های اطلاعاتی بوده 
چگونه به دســت آمده است؟ و آیا صِرف انتقال این جایگاه ها به اعضای 
خانواده وزیر، پاسخی قانع کننده به این سؤال است؟ وزیر صنعت تلاش 
کرده تخلف همزمان بودن تصدی وزارت و حضور در شرکت های خصوصی 
را رفع و رجوع کند، در حالی که سؤال اصلی گزارش مورد نظر، »از کجا 
آورده ای؟« است. هرچند که اگر این ادعاهای نعمت زاده صحت داشت، 

در جلسه سؤال از وزیر، مجلس را قانع می کرد و کارت زرد نمی گرفت!
2- بر خلاف آنچه در جوابیه آمده، کلیه دارایی شرکت های مورد اشاره 
به عنوان دارایی نعمت زاده ذکر نشده، بلکه گفته شد نعمت زاده جایگاه 
خود را به خانواده خود منتقل کرده به طوری که همسر و دختران ایشان 
عضو هیئت مدیره یا بازرس چند شرکت بزرگ هستند. اما وزیر صنعت به 
جای پاسخ به اینکه چگونه توانسته این همه عضویت را برای خود و بعد 
هم خاندان خود دست و پا کند، با انواع تهمت ها سعی در انحراف موضوع 
دارد. در توضیحات وزارت صنعت ادعا شده، »اغلب« -و نه همه!- سهام 
شرکت هایی که نعمت زاده در آنها حضور داشته، »سهم مدیریتی« بوده 
اما از مواردی که فراتر از عضویت ســاده در هیئت مدیره بوده و دارایی 
آنها نیز در اختیار خاندان نعمت زاده قرار دارد یا برای این خاندان عایدی 

مالی در پی داشته سخنی به میان نیامده است!
3- چنان که در گزارش کیهان تأکید شــد، شرکت هایی که حضور 
خاندان نعمت زاده را در هیئت مدیره دارد، خود ســهامدار ده ها شرکت 
کوچک و بزرگ دیگر است که بالغ بر 250 شرکت می شود. در ادامه تنها 

گوشه ای از شرکت های مورد اشاره برای شفاف سازی ذکر می گردد.

بر اساس آگهی روزنامه رسمی، نعمت زاده در سال 91 نایب رئیس هیئت 
مدیره »شرکت توسعه نگین مکران« بوده است. در آگهی تغییرات شرکت 
»رسا فارمد« نیز در سال 90، خانم زینب نعمت زاده رئیس هیئت مدیره، 
خانم شــبنم نعمت زاده مدیرعامل و محمدرضا نعمت زاده عضو هیئت 
مدیره بوده اند. همچنین در دی ماه 91 نعمت زاده به مدیرعاملی شرکت 

سرمایه گذاری سیراف انرژی انتخاب گردیده است.
همچنین بر اساس آگهی روزنامه رسمی، در تاریخ 26 بهمن 92 یعنی 
بعد از گذشت شــش ماه از وزارت نعمت زاده و حضور غیرقانونی وی در 
شرکت های مورد اشاره، شبنم نعمت زاده، مریم بختیار و زینب نعمت زاده 
به عنوان رئیس، نایب رئیس و عضو هیئت مدیره شرکت »توسعه تجارت« 
نعمت انتخاب شده اند. همچنین در تاریخ 6 اسفند 92 ، خانم مریم بختیار 
به نمایندگی از شرکت توسعه تجارت نعمت به سمت نائب رئیس هیئت 
مدیره »شرکت مهندسی نفت هوسیت پارس« تعیین شده است. این چند 
نمونه تنها بخشی از مواردی است که پس از وزارت نعمت زاده، عضویت 
در هیئت مدیره به اعضای خانواده او منتقل شده است. اگر این موارد و 
نمونه های بسیار دیگر مربوط به »جایگاه مدیریتی« وزیر بوده، چرا اعضای 

خانواده جایگزین شده اند؟
همانطور که در گزارش کیهان اشــاره شــد، شرکتهایی که خاندان 
نعمت زاده در آنها حضور دارند بصورت شبکه ای تو در تو درآمده است. 
خانواده نعمت  زاده در حدود 250 شرکت کوچک و بزرگ بصورت مستقیم 
و غیر مستقیم حضور دارد. تنها به عنوان نمونه، شرکت توسعه تجارت 
نعمت خود به عنوان عضو حقوقی در دو شرکت »توسعه پتروشیمی ساحل 
دریا« و »کیمیا صنایع دالاهو« ذینفع است. همچنین شرکت »رسا فارمد« 
که در حوزه دارویی فعالیت می کند، خود سهامدار شرکت های »فوریت 
دارویی رسا فارمد« و »توسعه دارویی رسا« است. به این ترتیب بر اساس 
بررسی های کیهان، نعمت زاده و خانواده اش بصورت شبکه ای در حدود 250 
شرکت حضور داشته اند که نام های بزرگی همچون »سرمایه گذاری غدیر«، 
»پلیمری پویا جم خاورمیانه«، »آب نیرو و خطوط انتقال گاز مکران« و... 

در این بین به چشم می خورد.
4- دربــاره اقدام وزیر صنعت برای صرف نظر گمرک از جریمه 3000 
میلیارد تومانی شرکت کره ای هم گفتنی است که در گزارش کیهان به هیچ 
عنوان گفته نشده که تصمیم گیری در این رابطه مربوط به وزارت صنعت 
است، بلکه نسبت به منافع شخصی مدیرانی که در سمت های کلیدی به 
رانت اطلاعاتی دست یافته اند و تضاد آن با منافع ملی و اعمال فشار در 

این جهت هشدار داده شده است.

جوابیه وزارت صنعت و پاسخ کیهان

رئیس شورای رقابت با بیان اینکه به زودی قیمت های جدید 
انواع محصولاتی که در چارچوب دســتورالعمل شورای رقابت 
هستند را تعیین می کنیم، گفت: هنوز مستندات خودروی 200۸ 

به شورای رقابت ارسال نشده است.
رضا شیوا در گفت و گو با تسنیم، با اشاره به اینکه بررسی قیمت های 
جدید خودرو شاید هفته آینده در جلسه شورای رقابت مطرح شود، اظهار 
داشت: دستورجلسه هفته آینده شورا موضوع دیگری است که اگر بررسی 
آن به تعویق بیفتد ما بحث خودرو را در دستور کار خود قرار خواهیم داد.
وی بــا بیــان اینکه به زودی تعیین تکلیــف قیمت های جدید انواع 
محصولاتی که در چارچوب دســتورالعمل شورای رقابت هستند را انجام 
خواهیم داد، گفت: در مورد محصولات جدید از جمله ۲۰۰۸ هم که نقل 
قول هایی در مورد قیمت آن مطرح می شود، ایران خودرو باید مستندات 

قیمتی خود را به شورا اعلام کند.
رئیس شورای رقابت تصریح کرد: شورا با بررسی مستندات و بازار اعلام 

می کند که این خودرو مشمول قیمت گذاری هست یا خیر.
شــیوا اضافه کرد: در حال حاضر هنوز مستندات خودروی ۲۰۰۸ به 

شورای رقابت ارسال نشده است.

رئیس انجمن انبوه سازان مسکن و ساختمان گفت: مسکن در 
تاریخی ترین و عمیق ترین رکود قرن به سر می برد و امیدواریم 
وزیر راه و شهرسازی کنونی در کابینه دولت دوازدهم مجددا به 

کار گرفته نشود.
مجتبی بیگدلی در گفت وگو با فارس افزود: بخش مسکن که در حال 
حاضر در تاریخی ترین و عمیق ترین رکود قرن به ســر می برد که باید از 

این وضعیت خارج شود.
وی با اشــاره به اینکه قطعا با خروج مسکن از رکود مشکل بیکاری 
نیز تا حدودی رفع می شود اضافه کرد: امیدواریم رئیس جمهور مجددا از 
آخوندی در کابینه خود در سمت وزیر مسکن و شهرسازی استفاده نکند.

بیگدلی در ادامه گفت: چنانچه مجلس شــورای اسلامی به تفکیک 
وزارت راه و شهرســازی رای مثبت داد رئیس جمهور از یک شــخصیت 
فراقوه ای در بخش مسکن استفاده کند تا بخش مسکن از این رکود که 

گرفتار آن شده خارج و مشکل اشتغال نیز تا حدودی رفع شود.

رئیس انجمن انبوه سازان مسکن:

مسکن در تاریخی ترین رکود قرن 
به سر می برد

خودرو  واردکنندگان  رئیس  انجمن صنفی 
گفت: اگر خودروی غیر استانداردی توسط هر 
شرکتی وارد کشور شده و پلاک شده است، این 
نشان از ضعف عدیده سازمان حمایت و متولیان 
وزارت صنعت است، چرا که سازمان ناظر بر این 

امر سازمان حمایت است.
بــه گــزارش روابط عمومــی انجمــن صنفی 
واردکنندگان خودرو، در حالی که در ماه های گذشته 
انجمن صنفــی واردکنندگان خــودرو به دفعات در 
مورد رویکرد وزارت صنعــت و زیر مجموعه های آن 
در مورد ساماندهی بازار خودروهای وارداتی و حذف 
واردکنندگان متفرقه از بازار هشدار داده بود، این بار 
سازمان حمایت در موضع گیری عجیب خودروهای 
وارد شــده توسط شــرکت های  گری مارکت را فاقد 
اســتاندارد خواند. در حالی که تمامی این خودرو ها 
زیر نظر همین سازمان و از درگاه های قانونی گمرک 

به کشور می رسد.
در همیــن رابطــه میثم رضایــی رئیس انجمن 
صنفی واردکننــدگان خودرو با اشــاره به اظهارات 
سازمان حمایت در مورد خودروهای وارد شده توسط 
 گری مارکــت و ســاماندهی بازار خــودرو گفت: اگر 
خودروی غیر اســتانداردی توسط هر شرکتی خواه 
رســمی و یا غیررسمی به کشــور وارد شده و پلاک 
شده است، این نشان از ضعف عدیده سازمان حمایت 

و متولیان وزارت صنعت اســت، چرا که سازمان ناظر 
بر این امر سازمان حمایت است و طبیعی است که در 
هر بازاری سوداگران درصدد سوءاستفاده هستند اما 
این سازمان حمایت است که بر خلاف ادعاهای روی 
کاغذش، اقدامی عملی در این راســتا نداشته و بنا به 

دلایلی نامعلوم با این امر مماشات کرده است.
وی تصریح کرد: بیانیه سازمان حمایت به وضوح 
نشان می دهد که این مجموعه قادر به نظارت بر بازار 
خودروهای خارجی نیســت، چرا کــه در آیین نامه 
۲۸ فروردین ســال گذشــته هیئت وزیران مواردی 
برای وجاهت قانونی فعالیت شرکت های  گری مارکت 
تاکید شــده بود که این آیین نامه بازهم توسط دولت 
دســتخوش تغییر شــد و به تأمین ۳ درصد هزینه 
گمرکی بــرای اخذ گارانتی از شــرکت های نماینده 

تغییر شکل داد. 
رضایی با اشاره به عدم شناخت و تسلط سازمان 
حمایت از بــازار خودروهای خارجــی گفت: اکنون 
شرکت های به زعم وزارت صنعت نماینده رسمی نیز 
به لزوم حضور شرکت های فاقد نماینده و گری مارکت 
در بــازار اذعان دارند و بارها گفته اند که بدون وجود 
شرکت های فاقد نمایندگی توانایی تامین عرضه خودرو 
برای مشتریان این بازار را ندارند، اما سازمان حمایت 
همچنان اصرار دارد که این شــرکت ها نباید در بازار 
حضور داشته باشند، این امر مصداق جاده صاف کنی 

این سازمان برای برخی از مافیای واردکنندگان است 
و معنای دیگری ندارد.

رئیس انجمــن صنفی واردکننــدگان خودرو در 
ادامه افزود: ســازمان حمایت در جایگاهی نیست که 
فعالیت صنفی شرکت ها را زیر سؤال ببرد و در راستای 
انگیزه های شخصی مدیران خود و وزارت صنعت اهداف 
اساسی اقتصاد مقاومتی را مورد بی اعتنایی قرار دهد، 
چرا که سپردن امور به دست مردم و شرکت هایی که 
به دنبال رشــد و تعالی اقتصاد ایران هستند از جمله 
محورهای اقتصاد مقاومتی است. در حالی که در بطن 
عملکرد ســازمان حمایت به نوعی فراموشی اقتصاد 
مقاومتی و پشــت کردن به سیاست های اصلی نظام 
اولویت اصلی آنان است.رضایی خاطرنشان کرد: اگرچه 
وزارت صنعت گروهی را به عنوان شرکت های صاحب 
نمایندگــی معرفی کرد اما همچنان این امر به تایید 
شرکت های مادر نرسیده است. با این وجود اما وزارت 
صنعت و ســازمان حمایت از هیچ تلاشی برای دامن 

زدن به انحصار برای این شرکت ها دریغ نمی کنند.
وی افزود: این موضوع با فرار رو به جلوی سازمان 
حمایت در نســبت دادن خودروهای غیر استاندارد به 
شرکت های غیر نماینده بار دیگر ضعف این سازمان را 
در مدیریت و نظارت بر بازار خودروهای خارجی نمایان 
می کند. چرا که اگر تخلفی هم صورت گرفته در خواب 

غفلت مدیران این مجموعه بوده است.

رئیس انجمن صنفی واردکنندگان خودرو:

خودروهای غیر استاندارد در خواب غفلت سازمان حمایت 
وارد کشور شد

رئیس انجمن تولیدکنندگان محصولات عفاف و حجاب گفت: 
نیاز پارچه چادر مشکی کشور، حدود ۸0 میلیون متر در سال است 

که فقط یک میلیون متر آن در داخل تولید می شود.
محمدعلی صدق آمیز در گفت وگو با »نسیم آنلاین« درباره وضعیت 
بازار چادرمشــکی اظهار کرد: بیش از ۹۵ درصد پارچه های چادر مشکی 
موجود در بازار وارداتی اســت و می توان گفت تولید داخلی تنها کمتر از 

پنج درصد این بازار را تشکیل می دهد.
وی ادامه داد: تنها مجموعه داخل کشور که مدعی است پارچه مشکی 
تولید می کند، مجموعه حجاب شهرکرد است اما متأسفانه علی رغم این 
که سال ها از شکل گیری این مجموعه می گذرد سه سال است که دوستان 
دائماً برای افتتاح این مجموعه امروز و فردا می کنند و تولیدی را هم به 
بازار عرضه نمی کنند، اگر کالایی هم عرضه شــده آن چنان کم و نازل 

بوده است که به چشم نمی آید.
رئیس انجمن تولیدکنندگان محصولات عفاف و حجاب اظهار داشت: 
نیاز پارچه چادر مشــکی چیزی در حدود ۸۰ میلیون متر در سال است 
که شاید از این ۸۰ میلیون کمتر از یک میلیون تولید داخل باشد و بقیه 

کالا وارداتی هستند.
صدق آمیز افزود: تکنولوژی پارچه مشــکی در انحصار آمریکا و ژاپن 
است که کره جنوبی هم این تکنولوژی را از آمریکا به دست آورده است. 
بنابرایــن عمده واردات بازار ایران هم از کشــورهایی مانند کره صورت 
می گیرد که البته چند ســالی است پارچه چینی هم وارد بازار شده که 

کیفیت بسیار نامناسبی به خصوص در رنگ دارد.
وی خاطرنشان کرد: ژاپن و بعد هم اندونزی از دیگر کشورهایی هستند 
که صادرات چادر مشــکی به ایران دارند که البته واردات از اندونزی به 

نسبت ژاپن محدودتر و کم تر است.

معاون نظارت و بازرسی اتاق اصناف تهران با بیان این که مصوبه 
»خالص فروشی« در قنادی ها در حال اجراست، گفت: بر این اساس 
وزن جعبه قبل از وزن کردن شیرینی محاسبه و از آن کسر می شود.

حسین درودیان در گفت وگو با تسنیم در واکنش به انتقادات مدیرکل 
تعزیرات حکومتی استان تهران که اظهار داشته بود »افزایش قیمت زولبیا 
را یک روزه ابلاغ کردند اما مصوبه خالص فروشی را ابلاغ نمی کنند.« گفت: 
از این اظهارت متعجب هستیم زیرا خالص فروشی اکنون در قنادی های 

تهران در حال اجرا است.
وی افزود: خالص فروشی شیرینی یا کسر وزن جعبه از قیمت شیرینی 
در حال حاضر برای تمام شیرینی ها از جمله زولبیا بامیه در حال انجام در 
تهران است و ابلاغیه این امر علاوه بر تهران در سایر شهرها نیز با ابلاغیه 

رئیس اتاق اصناف ایران به صورت سراسری در آمده است.
معاون نظارت و بازرسی اتاق اصناف تهران ادامه داد: بر این اساس وزن 
جعبه قبل از پر شــدن شیرینی کشیده و وزن شیرینی به صورت خالص 

به مشتریان فروخته می شود.
وی تصریح کرد: هر واحدی این خالص فروشــی را اجرا نکند تخلف 
محســوب می شــود و برگه تخلف برای وی صادر و به تعزیرات سازمان 

حکومتی معرفی می شود.

رئیس انجمن تولیدکنندگان محصولات عفاف و حجاب:

سالانه 79 میلیون متر پارچه 
چادرمشکی وارد کشور می شود

  معاون بازرسی اتاق اصناف تهران:

مردم برای خرید شیرینی 
پول وزن جعبه را نپردازند

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: لایحه 
برداشت 1/5 میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی در حالی در صحن علنی 
مجلس بررسی می شود که بیشتر ایرادات مرکز پژوهش های مجلس 

هنوز رفع نشده است.
حسینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با فارس، با اشاره به لایحه یک فوریتی 
برداشت ۱/۵ میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی، اظهار داشت: دولت در 
مجموع در این لایحه تنها هدف اشتغال افراد در روستاها را دنبال می کند، اما 
این اشتغال زایی در روستاها تنها یک پازل از برنامه جامع اشتغالزایی می تواند 

قرار گیرد.
وی با بیان اینکه اختصاص تســهیلات ارزان  قیمت به روســتاها در موعد 
و آســتانه انتخابات ریاست جمهوری مطرح شد، افزود: این موضوع برای اینکه 
ثمره ای هم برای انتخابات داشته باشد، مورد توجه دولت قرار گرفت و معتقدیم 

که این لایحه، بدون مطالعه جامع نوشته شده است.
حاجی دلیگانی خاطرنشــان کرد: درباره موضوع اشتغال، همچنان منتظر 
لایحه جامع دولت و کار مطالعاتی فراگیر در این زمینه هســتیم و خلأ چنین 

برنامه جامعی در دولت احساس می شود.
این نماینده مجلس با اشاره به ایراداتی که مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی به لایحه برداشت ۱/۵ میلیارد دلاری گرفته بود، گفت: کمیسیون برنامه و 
بودجه، زمان کافی برای رفع این ایرادات نداشت و عمده اشکالات لایحه به قوت 
خود باقی است، در حالی که این لایحه در صحن علنی مجلس بررسی خواهد شد.

وی گفت: این لایحه به طور ناقص در کمیسیون برنامه و بودجه مورد بررسی 
قرار گرفته است و همچنان ایرادات جدی به آن وارد است.

حاجی دلیگانی در پاسخ به این سؤال که چه ایرادات اساسی در این لایحه 
می بینید، گفت: به عنوان مثال، یکی از رشته های اشتغال زایی در روستاها بخش 
مسکن است که انتظار می رفت درصدی از این تسهیلات، برای مسکن روستایی 
اختصاص داده شــود، اما می بینیم که در این لایحه، مسکن روستایی از وجود 

اعتبارات اشتغال زایی محروم است.
وی افزود: علاوه بر این، شهرهای زیر ۱۰ هزار نفر که به معنای روستاشهر 
وجود دارند، هیچ گونه اعتباری از این منابع را به خود اختصاص نداده اند بنابراین 

رفع این ایرادات در کنار ارائه یک برنامه جامع دارای یک ضرورت است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

بیشتر ایرادات مرکز پژوهش ها به لایحه
 1/5 میلیارد دلاری دولت رفع نشد

اشاره  با  بانکی  کارشناس  یک 
به مشکلات به وجود آمده در نقل 
بانک های  با  ایران  ارزی  انتقالات  و 
ترکیه ای و اماراتی، گفت: با شرایطی 
که پیش آمده مجددا عملیات نقل و 
منتقل  به صرافی ها  ارزی  انتقالات 

خواهد شد.
سید بهاء الدین حسینی هاشمی در 
گفت وگو با فارس، با اشاره به ارتباطات 
بانکی ایران و بانک های خارجی تا مدتی 
پیش، اظهارداشت: هالک بانک، دو بانک 
در چین و یــک بانک در امارات بخش 
عمده نقل و انتقــالات ارزی با ایران را 
انجام می دادند.وی افزود: هالک بانک با 
دیگر کشورها از جمله آمریکا هم ارتباط 
دارد، اخیرا توسط این کشور تحت فشار 
قرار گرفته است و مبادلات ارزی با این 
بانک متوقف شــده اســت، البته بانک 
مرکزی ایران در حال رایزنی با بانک های 

ترکیه ای است تا این مشکل حل شود.
حســینی هاشــمی با بیان اینکه 
مشــکل به وجــود آمده بــا بانک های 
چینی مشکل خاصی نیست، گفت: ایران 
صادر کننده مواد پتروشیمی است و طرف 
چینی از طرف ایرانی اســناد مربوطه و 
امکان بررسی صحت اسناد را می خواهد 
که این خواسته قانونی است و قطعا به 

زودی اجرایی خواهد شد.
وی در پاســخ به این ســؤال که با 

توجه به مشــکلات به وجود آمده برای 
ارتبــاط با بانــک ترکیــه ای و اماراتی، 
نقل و انتقالات ارزی چگونه قابل انجام 
اســت، اظهارداشــت: در این مدت هم 
اکثر بانک های اروپایی با ایران مبادلات 
مالی انجام نمی دادند و بیشتر مبادلات 

با بانک ها آسیایی بود.
این کارشناس بانکی با بیان اینکه با 
شرایطی که پیش آمده مجددا عملیات 
نقل و انتقالات ارزی از طریق صرافی ها 
انجام می شــود، تصریح کــرد: در واقع 
فعالیــت ارزی که تا حدودی توســط 
بانک ها انجام می شد، به صرافی های آزاد 
و صرافی های بانک ها منتقل خواهد شد.
بر اســاس این گزارش انتقال ارز از 
طریق صرافی ها هزینه مبادلات تجاری 
را افزایش می داد و به گفته اعضای اتاق 
بازرگانی ایران در پسابرجام هزینه نقل 
و انتقال پول به شــکل قابل ملاحظه  ای 
کاهش یافت. با شــرایط موجود هزینه 
نقل و انتقال پول بار دیگر افزایش قابل 

ملاحظه ای پیدا می کند.
گفتنی است محدودیت های جدید 
هالــک بانک، نمایی دیگــر از واقعیت 
پسابرجام است که در نتیجه کارشکنی 
آمریکایی ها به موازات برجام، عملا دست 
ایران را برای انجام امور مالی بین المللی 
بســته اســت. این محدودیت در کنار 
تحریم های جدیــد S۷۲۲ آمریکایی ها 

و بلوکــه شــدن ارز پتروشــیمی ها در 
چین، ســه گانه تحریمی جدید آمریکا 
پس از برجام و پس از انتخابات ریاست 

جمهوری را شکل می هد.
یکی از دستاوردهای اصلی که برای 
برجام برشمرده می شد، لغو تحریم های 
بانکی و حل مشکلات نقل و انتقال ارز 
بود که با سلسله تحریم های جدیدی که 
علیه کشورمان در دستور کار قرار گرفته 
پیداست برجام در عمل بی خاصیت شده 
است.البته بسته شدن پنجره پسابرجام 
و متعاقب آن اختلال در سیستم ارزی 
کشور را می توان به عنوان فرصتی برای 
رهایی از چارچوب کنونــی و بازآرایی 
سیاست های ارزی منطقه ای هم در نظر 
گرفت. مجید شــاکری، اقتصاددان در 
این باره می گوید: بسته شدن زنجیره اي 
حساب هاي ایراني در ترکیه، استانبول، 
ابوظبي، دبي و مسقط مهم ترین واقعه 
تحریمي است که بعضي موارد آن حتي 
در اوج تحریم ها هم سابقه نداشته است. 
رقباي منطقــه اي تصمیم گرفته اند با 
اســتفاده از محدود بودن اکوسیســتم 
انتقال پــول ایران، یک فشــار واقعي 
را تــدارک ببیننــد.وی می افزاید: این 

تهدید را مي توان با فهم و جهت گیري 
درست به فرصت تبدیل کرد. شرط اول 
آن اســت که بپذیریم پنجره برجام در 
سطوح مختلف رو به بسته شدن است 
و ترتیبات لازم براي پایداري نتایج آن 
بدلیل ضعف فني بخش مالي تیم مذاکره 
کننده اتخاذ نشده است. باید فهم کنیم 
صرفا لإیــه هاي ویژه اي به دلائل ویژه 

اي باقي خواهد ماند. 
شــرط دوم که البته بانک مرکزي 
هم بالاخره حاضر به اعتراف به آن شده 
و بعد از سه ســال هشدار کارشناسان 
از ژنو تا کنون ســرانجام آن را پذیرفته 
انتقال اکوسیســتم انتقــال پول ایران 
یکبار و براي همیشه به نقطه اي غیر از 
جنوب خلیج فارس است. بعد از نزدیک 
به ۴۰ سال یک اجماع کارشناسي در این 
مورد فراهم آمده.همانطور که از شواهد 
پیداســت، امکان مدیریت این شرایط 
هنــوز وجود دارد کــه البته با توجه به 
ضعف عملکرد دولت در مواجهه با این 
قبیل موارد و اصرار بر مواضع نادرست، 
اتخاذ چنین تصمیمی از ســوی دولت 
بعید به نظر می رسد. دولت نباید فرصت 

را از دست بدهد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران گفت: 90 درصد برداشت 
آب در اســتان تهران مربوط به چاه های مجاز است که بیش از 

سهمیه و پروانه بهره برداری برداشت می کنند.
محمدرضا بختیاری در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به اینکه 
در استان تهران ۳۳ هزار حلقه چاه غیر مجاز داریم، اظهار کرد: برداشت 
آب از ســفره های زمینی در استان تهران به طور کلی ۲/۵ میلیارد متر 
مکعب اســت که این برداشت آب توسط چاه های غیرمجاز حدود ۲۵۰ 

میلیون متر مکعب است.
وی افزود: ۹۰ درصد برداشــت آب از سفره های زیرزمینی مربوط به 
چاه های مجاز است که بیشــتر از سهمیه و پروانه بهره برداری برداشت 
می کنند.مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای تهران در پاسخ به این سؤال 
که امسال چه تعداد از چاه های غیرمجاز مسدود خواهد شد، گفت: بستن 
چاه های غیرمجاز در استان تهران آغاز شده است اما تلاش ما این است که 
برای چاه های مجاز کنتور گذاشته و پروانه بهره برداری آنها را نیز اصلاح 

کنیم تا مقدار برداشت شان از سفره های زیرزمینی کمتر شود.
بختیاری ادامه داد: در سال جاری قصد ما این است که دو هزار حلقه 
چاه مجاز را کنتورگذاری کنیم تا بر میزان برداشــت آب از ســفره های 

زیرزمینی کنترل بیشتری صورت گیرد.
وی در پاســخ به این ســؤال که اگر چاه های مجاز را کنتورگذاری و 
چاه های غیرمجاز را مسدود کنیم چه میزان آب صرفه جویی خواهد شد، 
تأکید کرد: اســتان تهران ۱۵۰ میلیون متر مکعب بیلان منفی آب دارد 
بنابراین اگر این اقدامات به خوبی انجام شود می توان در پنج سال آینده 

این بیلان منفی را به صفر رساند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران در خصوص آخرین وضعیت 
سدهای پنج گانه تهران نیز گفت: در حال حاضر میزان آب ذخیره شده 
در پشت سدهای تهران یک میلیارد و ۱۲۰ میلیون متر مکعب است که 
نســبت به پارسال ۶۰ میلیون متر مکعب بیشتر شده است. حجم تمام 

سدهای تهران به غیر از سد لار پر است.

دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران:

مالیات 10 درصدی بر ساختمان های 
نوساز اوضاع رکود را بدتر می کند

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران اعلام کرد

برداشت بیش از سهمیه آب 
ازچاه های مجاز تهران

بی خاصیتی برجام پس از یکسال و نیم

هزینه مبادلات بانکی مجددا افزایش می یابد


